
Protokół Nr XIV/12
sesji Rady Gminy Orla

z dnia 30 listopada 2012 r.

Obrady XIV Sesji Rady Gminy Orla odbyły się w sali konferencyjnej Urzędu Gminy Orla w
godzinach od 9 00- 940. W sesji wzięło udział 13 radnych. W obradach uczestniczyli: Pan Piotr
Selwesiuk – Wójt Gminy, Pani Irena Odzijewicz – Sekretarz Gminy, Pani Joanna Onufryjuk
– Skarbnik Gminy, Pan Leon Pawluczuk – Kierownik Referatu ds. Inwestycji i Gospodarki
Komunalnej,  Pan  Marek  Kułakowski  –  Radca  Prawny  Urzędu  Gminy  Orla  oraz  sołtysi
poszczególnych sołectw.
Listy obecności stanowią załączniki Nr 1, 2, 3 do protokołu.
Przebieg sesji protokołowała Pani Mariola Kubajewska – inspektor  Urzędu Gminy Orla. 

Ad.1. Obradom przewodniczył Pan Aleksander Klin - Przewodniczący Rady Gminy. 
Przewodniczący  Rady  Gminy  Orla  otworzył  obrady  XIV  sesji.  Powitał  radnych,  osoby
zaproszone oraz sołtysów. Stwierdził, że na sali jest obecnych 13 radnych, zachowane jest
qorum, a więc obrady Rady są prawomocne. Radni: Aleksander Stepaniuk i Igor Tchórzewski
usprawiedliwili swoją  nieobecność.

Ad. 2.  Następnie Przewodniczący Rady Gminy Orla przedstawił projekt porządku obrad.
Przypomniał, iż został on radnym przesłany w zaproszeniach na sesję. 
Zaproszenia stanowią załączniki Nr 4, 5, do protokołu.
Przewodniczący  Rady  zwrócił  się  z  zapytaniem,  czy  do  projektu  porządku  obrad  będą
zgłaszane uwagi bądź propozycje zmian.
Radny  Marek  Chmielewski  zaproponował  wprowadzenie  do  porządku  obrad  punktu
dotyczącego uczczenia minutą ciszy rocznicy mordu wozaków, która miała miejsce 4.11.2012
r.
Przewodniczący Rady oznajmił, iż nie ma potrzeby wprowadzania w tej materii odrębnego
punktu do porządku obrad i  zwrócił  się  z prośbą do wszystkich zebranych o powstanie i
uczczenie minutą ciszy tej rocznicy.
Następnie przystąpił do uchwalania porządku obrad.
W związku z brakiem wniosków i uwag do porządku obrad Przewodniczący Rady Gminy
Orla zarządził głosowanie.
Rada  Gminy  w  zarządzonym  jawnym  głosowaniu  (13  głosami  ,,za”,  0  -  ,,przeciw”,  
0 – ,,wstrz.”) przyjęła następujący porządek obrad:

1) Otwarcie sesji.
2) Przyjęcie porządku obrad.
3) Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.
4) Rozpatrzenie informacji o realizacji zadań gminy w okresie między sesjami.
5) Informacje o realizacji obowiązku złożenia oświadczeń majątkowych.
6) Podjęcie uchwał Rady Gminy Orla:

a) w sprawie zmian w budżecie gminy na 2012 r.,
b) w sprawie obniżenia ceny skupu żyta do celów wymiaru podatku rolnego,
c) w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości,
d) w  sprawie  podziału  Gminy  Orla  na  stałe obwody głosowania,  ustalenia ich

numerów, granic oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych,
e) w sprawie Regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Orla.



7) Wnioski, interpelacje i zapytania radnych.
8) Odpowiedzi na wnioski, interpelacje i zapytania.
9) Wolne wnioski.
10) Zakończenie obrad.

Ad. 3.  Przewodniczący Rady Gminy Orla zwrócił się  z zapytaniem, czy do protokołu  
z poprzedniej sesji będą wnoszone uwagi bądź zastrzeżenia. 
Uwag i zastrzeżeń do protokołu nie wniesiono, wobec czego Przewodniczący zaproponował
jego przyjęcie bez odczytania. 
Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (za – 12 przeciw – 1, wstrz. – 0) przyjęła bez
odczytania Protokół Nr XIII/12 sesji Rady Gminy Orla z dnia 28 września 2012 r.

Ad. 4. Informację o realizacji zadań gminy w okresie między sesjami przedstawił Pan Piotr
Selwesiuk - Wójt Gminy Orla. 
Wójt poinformował, iż w okresie między sesjami zostały zrealizowane następujące zadania:

1) 30  października  b.r.  nastąpiło  oficjalne  otwarcie  Kompleksu  Sportowego  „Moje
Boisko-Orlik  2012”,  w  skład  którego wchodzi  boisko  do  piłki  nożnej,  boisko
wielofunkcyjne do gry w koszykówkę, siatkówkę i w tenisa, bieżnia prosta i okólna,
bieżnia do skoku w dal. Wartość kompleksu – 1 495 272 zł. Na budowę boiska gmina
otrzymała  dotację  z  Ministerstwa  Sportu  w  kwocie  633  tys.  zł  oraz  z  Urzędu
Marszałkowskiego Województwa Podlaskiego w wysokości 200 tys. zł. W związku z
przekroczeniem terminu realizacji umowy wykonawcy została naliczona kara umowna
w wysokości 26 914,92 zł;

2) 30  października  2012  r.  zakończono  remont  ul.  Mickiewicza  i  części  ul.
Kleszczelowskiej w Orli. Na odcinku 800mb ułożono nową nawierzchnię asfaltową,
wymieniono krawężniki,  ułożono  nowe chodniki  wjazdy.  Wartość  inwestycji  –  to
około 900 tys. zł. Gmina sfinansowała 75% kosztów zadania;

3) zakończono  remont  świetlicy  wiejskiej  we  wsi  Gregorowce.  W  ramach
przedsięwzięcia wykonano nowy dach z blachy trapezowej na konstrukcji drewnianej,
elewację budynku z ociepleniem styropianowym, wymieniono instalację elektryczną
oraz  ułożono  nową  podłogę  z  terakoty.  W  pomieszczeniu  wydzielono  zaplecze
sanitarne oraz kuchenne;

4) trwa remont świetlicy wiejskiej we wsi Reduty. Wydzielono pomieszczenie na WC
oraz zaplecze kuchenne. Starą drewnianą podłogę zastąpiono terakotą, a lamperię z
farby olejnej – tynkiem mozaikowym. W świetlicy zostanie ustawiony kominek;

5) 21 listopada b.r. ogłoszono przetarg nieograniczony na budowę kanalizacji sanitarnej
w Orli. Termin składania ofert upływa 6 grudnia 2012 r. Na realizację zadania Gmina
otrzymała dotację w ramach PROW w wysokości 1 098 177,00 zł. Kanalizacja ma być
wykonana do 16 sierpnia 2013 r.;

6) podpisano  umowy  na  przygotowanie  dokumentacji  technicznej  na  modernizację
następujących  dróg  (ulic):  we  wsiach:  Szczyty-Dzięciołowo,  we  wsi
Szczyty-Nowodwory, Koszele, Malinniki oraz ul. Ogrodowej i Wyzwolenia w Orli;

7) podpisano umowę z firmą Najbard z Bielska Podlaskiego na wykonanie odwodnienia
skrzyżowania gminnych dróg w obrębie wsi Mikłasze (Antonowo). W ramach zadania
zostanie ułożony przepust o średnicy 60cm i długości 12m oraz wykonany przyczółek
żelbetonowy.  Ponadto  zostanie  pogłębiony  (wykopany)  rów  w  pasie  drogowym.
Wartość zadania 13 530 zł;

8) trwa  procedura  zmierzająca  do  wydania  decyzji  o  lokalizacji  inwestycji  celu
publicznego, niezbędna do uzyskania pozwolenia na przebudowę świetlic we wsiach
Gredele i Mikłasze;

9) zamówiono ławy do świetlicy wiejskiej we wsi Szernie. Koszt zakupu wyniósł 1900
zł;
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10) przy współpracy z GSW „Orlanka” w Orli wykonano i oczyszczono rowy przydrożne
w miejscowościach Koszele i Malinniki;

11) nawożono drogi dojazdowe do pól w miejscowościach Topczykały, Koszele, Dydule,
Gregorowce, Orla, Koszki, Malinniki. Nawożenie dróg żwirem zakupionym w drodze
przetargu zostało zakończone;

12) przygotowano sprzęt do zimowego utrzymania dróg;
13) zebrano  dane  i  przygotowano  wniosek  do  Wojewódzkiego  Funduszu  Ochrony

Środowiska i Gospodarki Wodnej o dotację na odbiór i utylizację azbestu. Mieszkańcy
zgłosili do odbioru ok. 120 ton wyrobów zawierających azbest;

14) 16 października b.r. został złożony wniosek o dofinansowanie budowy placu zabaw
przy Zespole Szkół w Orli w ramach programu „Radosna szkoła”. Wartość projektu
127 700 zł, gmina ubiega się o zwrot 50% kosztów kwalifikowanych tj. 63 850 zł;

15) Gmina Orla  zajęła  II  miejsce  w województwie  w konkursie  „Przyjazna  Wieś”  na
najlepszy projekt zrealizowany na terenach wiejskich przy wsparciu środków unijnych
w zakresie infrastruktury społecznej za przedsięwzięcie „Zagospodarowanie centrum
miejscowości Orla”. Rozdanie nagród odbędzie się 7.12.2012 r. w Białymstoku.

Przewodniczący  Rady  podziękował  Wójtowi  Gminy  Orla  za  przedstawienie  informacji.
Następnie zwrócił się do radnych z zapytaniem, czy do przedstawionego sprawozdania będą
zgłaszane pytania, bądź uwagi.
Radny Marek Chmielewski poinformował, iż jest w posiadaniu dokumentów informujących
o podziale środków finansowych budżetu państwa, w ramach tzw. „schetynówki”. Dodał, że
praktycznie w każdej gminie w ramach tego programu są modernizowane drogi. Zwrócił się z
zapytaniem, jaki jest powód, że Gminy Orla nie ma na tej liście.
Pan Piotr Selwesiuk - Wójt Gminy poinformował, iż nie jest prawdą, że prawie wszystkie
gminy otrzymały dofinansowanie, gdyż o ile dobrze się orientuje to z powiatu bielskiego jest
to tylko jedna gmina – Gmina Bielsk Podlaski. Środki finansowe z programu, o którym jest
mowa gmina Orla otrzymała w poprzednich latach. W bieżącym roku nie aplikowano o te
środki, a  przygotowywane są dokumenty niezbędne do wystąpienia z wnioskiem o dotację w
przyszłym roku.
Innych wypowiedzi nie odnotowano.

Ad. 5. Przewodniczący Rady Gminy  stwierdził, iż kolejny punkt porządku obrad dotyczy
rozpatrzenia informacji o realizacji obowiązku złożenia oświadczeń majątkowych. 
Oznajmił, iż informacje były przedmiotem analizy Komisji Rady Gminy Orla. Zwrócił się z
zapytaniem, czy do zapisów ujętych w informacji będą zgłaszane uwagi bądź zapytania.
Radni nie wnieśli pytań i uwag do informacji.
Informacje stanowią  załączniki Nr 6, 7, 8, 9 do protokołu.

Ad. 6. Przewodniczący Rady Gminy  przystąpił  do realizacji  kolejnego punktu porządku
obrad - ,,Podjęcie uchwał”. Oznajmił, iż pierwsza uchwała dotyczy zmian w budżecie gminy
na 2012 r. Zwrócił się z zapytaniem, czy będą w tej sprawie wnoszone uwagi bądź zapytania.
Pytań i wniosków radni nie zgłosili, w związku z czym Przewodniczący poddał projekt pod
głosowanie.
Rada Gminy Orla w wyniku jawnego głosowania (za – 13, przeciw – 0, wstrz. – 0) podjęła
uchwałę Nr XIV/100/12 w sprawie zmian w budżecie gminy na 2012 r.
Uchwała stanowi załącznik Nr 10 do protokołu.

Przewodniczący Rady Gminy oznajmił, iż kolejna uchwała dotyczy obniżenia ceny skupu
żyta do celów wymiaru podatku rolnego.
Przypomniał radnym, iż treść uchwały była przedmiotem analizy na posiedzeniach komisji.
Zarówno  Komisja  Planowania,  Budżetu  i  Finansów  i  Komisja  ds.  Samorządu  i  Mienia

3



Komunalnego opowiedziały się za obniżeniem ceny skupu żyta do celów wymiaru podatku
rolnego z 75,86 zł za 1q do kwoty 65 zł za 1q. Przewodniczący Rady odczytał treść projektu
uchwały. Następnie zwrócił się z zapytaniem do radnych, czy będą zgłaszane wnioski, bądź
zapytania do zapisów ujętych w uchwale.
W związku  z  tym,  iż  pytań  i  wniosków radni  nie  zgłosili  Przewodniczący  Rady  poddał
projekt uchwały pod głosowanie.
Rada  Gminy  w  wyniku  jawnego  głosowania  (za  –  13,  przeciw  –  0,  wstrz.  –0)  podjęła
uchwałę  Nr  XIV/101/12  w  sprawie  obniżenia  ceny  skupu  żyta  do  celów  wymiaru
podatku rolnego.
Uchwała stanowi załącznik Nr 11 do protokołu.

Przewodniczący Rady Gminy poprosił radnych o  zgłaszanie wniosków  bądź zapytań
do zapisów ujętych w projekcie uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od
nieruchomości. W związku z brakiem pytań i wniosków poddał projekt pod głosowanie.
Rada  Gminy w wyniku jawnego  głosowania  (za  –  13,  przeciw –  0,  wstrz.  –  0)  podjęła
uchwałę  Nr  XIV/102/12 w  sprawie  określenia  wysokości  stawek  podatku  od
nieruchomości.
Uchwała stanowi załącznik Nr 12 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  Gminy przypomniał,  iż  radni  na  posiedzeniach  komisji
analizowali  również  projekt  uchwały  w  sprawie  podziału  Gminy  Orla  na  stałe  obwody
głosowania, ustalenia ich numerów, granic oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych.
Poprosił o zgłaszanie ewentualnych wniosków lub zapytań.
Do  projektu  uchwały  pytań  oraz  wniosków nie  zgłoszono,  wobec czego  Przewodniczący
zarządził głosowanie.
Rada  Gminy w wyniku jawnego  głosowania  (za  –  13,  przeciw –  0,  wstrz.  –  0)  podjęła
uchwałę Nr XIV/103/12 w sprawie podziału Gminy Orla na stałe obwody głosowania,
ustalenia ich numerów, granic oraz siedzib obwodowych komisji wyborczych.
Uchwała stanowi załącznik Nr 13 do protokołu.

Kolejna  uchwała  dotyczyła  Regulaminu  utrzymania  czystości  i  porządku  na  terenie
Gminy Orla. Przewodniczący Rady zauważył, iż była ona również przedmiotem dyskusji na
posiedzeniach Komisji Rady Gminy Orla. Zwrócił się z zapytaniem, czy będą w tej sprawie
wnoszone uwagi bądź zapytania. 
W związku z tym, iż radni nie zgłosili pytań Przewodniczący poddał projekt uchwały pod
głosowanie.
Rada  Gminy w wyniku jawnego  głosowania  (za  –  13,  przeciw –  0,  wstrz.  –  0)  podjęła
uchwałę  Nr  XIV/104/12  w  sprawie  Regulaminu  utrzymania  czystości  i  porządku na
terenie Gminy Orla.
Uchwała stanowi załącznik Nr 14 do protokołu.

Ad. 7. W punkcie wnioski, interpelacje i zapytania radnych głos zabrali:

Radny Marek Chmielewski  zgłosił wniosek o interwencję w sprawie „dzikiego wysypiska
śmieci” obok cmentarza w miejscowości Koszki. Mieszkańcy twierdzą,  że śmieci wywozi
firma SWEDSPAN, w co on osobiście nie wierzy, ale proszą o sprzątnięcie terenu i wycięcie
drzew. 

Następnie głos zabrał radny Eliasz Kalina  nawiązał do ubiegłorocznego podatku rolnego,
którego  podstawa  nie  została  obniżona,  czego  wynikiem  było  niezadowolenie  wśród
niektórych  środowisk.  Wśród niezadowolonych z  tego  powodu  mieszkańców gminy Orla
zbierano  podpisy,  miała  powstać  także  grupa,  której  celem  byłoby  m.in.  zmuszenie  do
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obniżenia podatku rolnego. Radny stwierdził, iż zastanawia go teraz to, gdzie jest ta grupa i
kto w jej skład wchodzi. Stwierdził, że pytania te należałoby skierować do osób wchodzących
w skład  „Obywatelskiego  porozumienia  Ziemi  Orlańskiej”.  Zwrócił  się  z  zapytaniem do
radnego M. Chmielewskiego, czy jest mu coś wiadomo na temat tej oraganziacji.
Radny Marek Chmielewski  poinformował, iż dokument ten w reku trzymał,  ale  nie jest
„twarzą” tej organizacji.
Radny Eliasz Kalina  zwrócił  się  z  zapytaniem, czy radny Chmielewski  wie,  kto  jest  jej
„twarzą”, gdyż pismo krążące po terenie gminy nie było podpisane. 
Radny Marek Chmielewski  oznajmił, iż są to producenci rolni i mieszkańcy gminy Orla.
Wyraził pogląd, iż autor pisma nie podpisał się pod nim, bo być może nie chciał się ujawnić,
gdyż nie miał ku temu warunków. Radny dodał, że jeśli autorzy pisma zechcą – to chętnie
będzie ich „twarzą”. Dodał, że nie jest pewien, czy może wypowiadać się w imieniu autorów
pisma, ale jego zdaniem oni swój cel osiągnęli. 
Radny Eliasz  Kalina  przypomniał  wszystkim zebranym,  że  w poprzednim okresie  Wójt
informował o tym, że jeśli będą wpływy z podatku od nieruchomości płaconego przez firmę
SWEDSPAN  Polska  –  to  podatki  będą  stopniowo  obniżane.  Dodał,  że  podatek  od
nieruchomości  od  spółki  wpłynął  do  Urzędu  Gminy Orla  po  uchwaleniu  stawki  podatku
rolnego na 2012 r. Obecna sytuacja gminy Orla pozwala na obniżenie ceny skupu żyta na
2013 r., przyjętej za podstawę wymiaru podatku rolnego. Wiec jego zdaniem nie jest prawdą,
że autorzy pisma osiągnęli sukces, gdyż podatek, który zapłaciła firma SWEDSPAN, o czym
wspomniał wcześnie wpłynął po uchwaleniu stawki podatku rolnego na 2012 r. 
Głos  zabrał Wójt  Gminy  w  odniesieniu  do  wniosku  radnego  M.  Chmielewskiego
dotyczącego „dzikiego wysypiska śmieci” we wsi Koszki zauważył, że do tej pory informacja
o  zaistniałej  sytuacji  nie  dotarła  do  Urzędu  Gminy.  Nie  było  oficjalnego  pisma,  czy  też
zgłoszenia w tej sprawie. Poinformował, iż kwestia wysypiska zostanie sprawdzona. Jeżeli
chodzi  o  wycinanie  drzew,  to  przede  wszystkim  należy  posiadać  zgodę  właściciela
nieruchomości na ich wycinkę i stosowne zezwolenie. Nawiązując do tematu poruszonego
przez radnego E. Kalinę, Wójt stwierdził, że jeśli radny M. Chmielewski chce być „twarzą”
grupy, która stworzyła pismo, o którym cały czas jest mowa, to należałoby mieć odwagę
podpisać się pod nim i pisać przede wszystkim prawdę. Wójt przypomniał o tym, że w piśmie
był nieprawdziwy zapis, dotyczący tego, że w gminie Orla podatki były najwyższe w całym
województwie. Dodał,  że podatki na tym samym poziomie, co w gminie Orla miała m.in.
Rudka,  Bielsk  Podlaski,  Wyszki,  Czyże.  Reasumując  Wójt  oznajmił,  że  w  gminie  Orla
podatki nie były najwyższe. 
Radny Marek Chmielewski wtrącił, że takie same najwyższe jak w  innych gminach.
Wójt  oznajmił, że w tej sytuacji, trzeba było wypisać wszystkie gminy, aby sytuacja była
jasna. 
Radny Marek Chmielewski  powtórzył, że nie był autorem pisma, chociaż zna jego treść i
mniej więcej ludzi, którzy go tworzyli, ale nie jest wyznaczony do ich reprezentacji. Dodał, że
jeśli zostanie wybrany do ich reprezentacji – zgodzi się na to. Jego zdaniem, jeśli pojawiła się
inicjatywa, zbierane były podpisy - to ludzie byli z jakiegoś powodu niezadowoleni i w ten
sposób wyrazili swoje niezadowolenie. Dodał, że te poczynania spowodowały, że budżet na
2013 r. został obliczony biorąc pod uwagę obniżenie podstawy wymiaru podatku rolnego do
65 zł. Jego zdaniem jest to sukces, gdyż wzięto bod uwagę zdanie mieszkańców, ponieważ
gmina jest dla ludzi, a nie ludzie dla gminy.
Wójt podsumował wypowiedź radnego zauważając, że gmina owszem jest dla mieszkańców,
ale nie tylko dla wybranej ich części, którzy postrzegają wszystko poprzez pryzmat swoich
własnych indywidualnych korzyści”.
Radny Antoni Gołub przypomniał radnemu M. Chmielewskiemu, iż to Rada Gminy może
obniżyć  podstawę  wymiaru  podatku  rolnego,  a  nie  Wójt.  Obecnie  istnieje  możliwość
obniżenia wymiaru podatku rolnego, ale jego zdaniem nie można tu mówić o tym, że jest to
sukces autorów pisma. Dodał, że radny nie powinien w ten sposób się wypowiadać. 
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Głos zabrał radny M. Mincewicz  przypomniał, że Przewodniczący Rady w ubiegłym roku
nie wprowadził  pod obrady projektu  uchwały dotyczącego obniżenia ceny skupu żyta  do
celów wymiaru podatku rolnego, więc nie było głosowania. Wyraził pogląd, iż radny chcąc
wnieść do porządku obrad projektu uchwały w tym przedmiocie sprawy nie ma na to szans.
Przewodniczący Rady Gminy oznajmił, iż radny miał możliwość złożyć stosowny wniosek
w tej sprawie. 
Radny Antoni Gołub dodał, że radny Mincewicz, jeśli chciał złożyć stosowny wniosek w tej
sprawie powinien był to zrobić w odpowiednim momencie, a nie podnosić wtedy, gdy stawka
została już ustalona, a pierwsza rata podatku zapłacona przez podatników.

Innych wypowiedzi nie odnotowano.

Ad. 8. Odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych udzielono w poprzednim punkcie.
Ad. 9. W wolnych wnioskach głos zabrali:

Pan  Jerzy  Kazimiruk  sołtys  wsi  Spiczki nawiązał  do  przyjętego  przez  Radę  Gminy
Regulaminu  utrzymania  czystości  i  porządku  w  gminie  Orla.  Zacytował  §  5  ust.  5
Regulaminu brzmiący:  „Na terenie nieruchomości  mycie samochodów może się  odbywać
tylko  w miejscach  utwardzonych,  pod warunkiem odprowadzania  ścieków do  kanalizacji
sanitarnej  lub  zbiorników  bezodpływowych…”.  Zwrócił  się  z  zapytaniem,  czy  dobrze
zrozumiał  treść  zapisu,  że  pozostali  mieszkańcy,  którzy  nie  są  podłączeni  do  kanalizacji
sanitarnej nie mogą myć swoich samochodów, maszyn rolniczych na własnych posesjach.
Zwrócił się z prośbą o sprecyzowanie treści tego zapisu.
Pani Irena Odzijewicz  Sekretarz Gminy poinformowała, iż zgodnie z przepisami w ogóle
nie jest dopuszczalne mycie samochodów na terenie posesji.  W Regulaminie zawarto taki
zapis, aby mieszkańcy mogli jednak myć samochody na swoich posesjach, przy zachowaniu
określonych warunków.
Pan Jerzy Kazimiruk oznajmił,  że  to  Urząd Gminy decyduje i  ustala  prawo miejscowe.
Sekretarz Gminy poinformowała, iż to Rada Gminy  ustala prawo miejscowe, które z kolei
podlega  kontroli  organu  nadzoru.  Dodała,  że  jeśli  przepisy  stanowione  przez  jednostki
samorządu  terytorialnego  byłyby  niezgodne  z  przepisami  ogólnie  obowiązującymi,  wtedy
organ nadzoru je uchyla.
Pan Jerzy Wasilewski sołtys wsi Wólka Wygonowska  zauważył, że w Regulaminie jest
jeszcze zapis dotyczący obowiązków osób utrzymujących psy. W związku z  tym nasuwa się
pytanie, co z bezdomnymi psami?
Sekretarz Gminy wyjaśniła, że postępowanie z bezdomnymi zwierzętami regulują odrębne
przepisy.
Pan Włodzimierz Gołub sołtys wsi Dydule zwrócił się z zapytaniem, czyją własnością jest
droga na wspólnocie - gminy Orla, czy sołectwa.
Pan  Leon  Pawluczuk  Kierownik  Referatu  ds.  Inwestycji  i  Gospodarki  Komunalnej
poinformował, iż kwestia własności tej drogi zostanie sprawdzona w  ewidencji gruntów. W
dalszej części nawiązał do drogi w obrębie wsi Dydule, o której naprawę wnioskował sołtys
wsi  Dydule  na  poprzedniej  sesji.  Poinformował,  iż  droga  będzie  naprawiona,  gdy  aura
pogodowa się poprawi, gdyż próby jej naprawy nic nie dały, a sprzęt uległ awarii. 
Radny Marek Chmielewski  zwrócił się z zapytaniem, czy planowany jest zakup nowego
taboru, gdyż naprawy gminnego transportu kosztują jego zdaniem więcej niż są one warte.
Wójt  przypomniał,  że  to  Rada  Gminy  podejmuje  decyzję,  co  jest  robione  i  kupowane.
Zwrócił  się  z  zapytaniem, na jakiej  podstawie  radny twierdzi,  że  naprawy sprzętu  więcej
kosztują niż są one warte. Sprzęt jest wysłużony, ale należy się zastanowić, czy wymieniać go
na nowszy. Przepisy się zmieniają i za chwilę się okaże, że gmina nie będzie mogła robić nic
we własnym zakresie, tylko na wszystko będzie trzeba mieć uprawnienia i pozwolenia.
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W dalszej części głos zabrała Sekretarz Gminy. Zwróciła się z prośbą do sołtysów, którzy są
zainteresowani otrzymywaniem gazety Sołeckiej, aby wpisali się na listę, która znajduje się w
pokoju Nr 8 u Pani Małgorzaty Omelianiuk.
Pan  Włodzimierz  Gołub  sołtys  wsi  Dydule wnioskował  o  ułożenie  chodnika  we  wsi.
Uzasadnił  wniosek  tym,  iż  przez  wieś  przejeżdża  ciężki  sprzęt,  stwarzając  tym  samym
niebezpieczeństwo pieszym
Wójt stwierdził,  iż do tego tematu należałoby podejść w sposób kompleksowy, a chodnik
trzeba robić z jednoczesną naprawą nawierzchni ulicy we wsi. Ponadto zauważył, iż jest to
droga powiatowa.
Radny Antoni Gołub oznajmił, iż jego zdaniem w chwili obecnej nie ma sensu naprawa
ulicy, gdyż w planach jest budowa oczyszczalni ścieków, a w przyszłości może kanalizacji we
wsi.
W dalszej części  radny Michał Mincewicz zwrócił się z zapytaniem, jak gmina Orla jest
przygotowana do zimowego utrzymania dróg, 
Wójt poinformował, iż każdy zarządca dróg odpowiada za swoje drogi, chociaż często się
zdarza,  że  drogi  powiatowe  odśnieża  gmina.  Przygotowany  jest  następujący  sprzęt:
równiarka, koparka „Białoruś”, Kamaz z pługiem. 

Na tym dyskusję zakończono.

Ad.10. W  związku  z  wyczerpaniem  porządku  obrad  Przewodniczący  Rady  Gminy
podziękował radnym i osobom zaproszonym za udział w sesji po czym zamknął obrady. 

   Protokołowała    Przewodniczący Rady

Mariola Kubajewska                                   Aleksander Klin
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